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Lokalnie, rzetelnie, z pasją

Drodzy Czytelnicy,
z ciężkim sercem przychodzi nam 
podzielić się z Wami ważną decyzją, 
z którą dojrzewaliśmy przez ostatnie 
dwa lata. Od 26 lat Przegląd Powiatowy 
gościł w Waszych domach, towarzyszył 
Wam w codziennych sprawach, 
dostarczał informacji, wzruszeń i 
refleksji. Przez prawie 1200 numerów 
budowaliśmy więź, która stała się 
nieodłącznym elementem życia 
lokalnej społeczności.
Niestety, czasy się zmieniają. Gazety 
papierowe, niegdyś symbol rzetelnej 
informacji i wieczornego relaksu, są 
coraz rzadziej czytane. Znikają punkty 
dystrybucji, kioski Ruchu pamiętają już 
tylko starsi z nas. Przyszłość przenosi 
się do przestrzeni cyfrowej, gdzie 
tempo życia i dostęp do informacji 
dyktują nowe zasady.

Decyzja o zamknięciu tygodnika 
w wersji papierowej była dla nas 
wyjątkowo trudna. Rozważaliśmy 
ją długo, z pełną świadomością jej 
konsekwencji. Wiemy, że dla wielu z 
Was papierowy Przegląd Powiatowy 
to nie tylko źródło informacji, ale 
również kawałek historii, wspomnienie 
młodszych lat, momenty spędzone z 
rodziną przy lekturze.
Za tydzień ukaże się ostatni 
numer naszego tygodnika w 
dotychczasowej formie. Będzie to 
moment symbolicznego zakończenia 
pewnej ery, ale również początek 
nowego rozdziału. Od teraz będziemy 
ukazywać się raz w miesiącu, w 
większej formie, na lepszym papierze, 
starając się zachować ducha, który 
towarzyszył nam przez te wszystkie 
lata.
Pozostajemy liderem niezależnej 
informacji dzięki naszemu portalowi 

dziennikpowiatowy.pl, który 
codziennie odwiedzany jest nawet 
10.000 razy. Internet jest przyszłością 
przekazu medialnego i to w nim 
widzimy naszą szansę na dalszy rozwój 
i kontynuowanie misji informacyjnej.
Dziękujemy Wam za te wspólne lata, za 
zaufanie, jakim nas obdarzyliście, za 
każdy przeczytany artykuł, za każdą 
łzę i uśmiech, które towarzyszyły 
lekturze. Wierzymy, że razem 
przejdziemy przez tę zmianę i dalej 
będziemy tworzyć społeczność, która 
dzięki informacjom staje się silniejsza i 
bardziej zjednoczona.

Z wyrazami szacunku i 

wdzięczności,

Redakcja Przeglądu Powiatowego

Idą nowe czasyIdą nowe czasy
NIEPAPIEROWENIEPAPIEROWE

26 LAT PO STRONIE MIESZKAŃCÓW

W ODPOWIEDNIM 
CZASIE I MIEJSCU.
POLICJANT Z 
AUGUSTOWA RATUJE 
ŻYCIE DZIECKA

BUDUK JAZZ 
FESTIWAL

19-20 lipca 2024 roku.
Gajówka Buduk k/Frącek
Bilety do kupienia na eBilet.pl, 
biletyarena.pl i kupbilecik.pl.

4-5
II AUGUSTOWSKI FESTIWAL 
PASJI DO NAUKI „REAKCJA”

2
POWIAT AUGUSTOWSKI 
ROZPOCZĄŁ REMONTY DRÓG

8-9
SZKOŁY UROCZYŚCIE SZKOŁY UROCZYŚCIE 
ZAKOŃCZYŁY ROK SZKOLNYZAKOŃCZYŁY ROK SZKOLNY
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Na początku czerwca władze powiatu 
podpisały umowy na dwie ważne 
inwestycje drogowe:  Bargłówka - Netta 
Pierwsza i Huta – Podcisówek. 
W uroczystym rozpoczęciu obu inwestycji 
uczestniczyli Piotr Rusiecki, starosta 
augustowski, Wojciech Jerzy Szczudło, 
wicestarosta augustowski, Mieczysław 
Sobolewski, wiceprzewodniczący rady 
powiatu, Daniel Hiero, dyrektor Powiatowego 
Zarządu Dróg w Augustowie, Wojciech 
Nowak z firmy EKODROM i Marek Sobota 
z Przedsiębiorstwa Drogowo -Mostowego. 
Remonty wspominanych odcinków dróg 
wykonywane są w ramach piątego etapu 
modernizacji ciągów drogowych Bargłów 
Kościelny -Granica Państwa. Remont drogi 
na blisko czterokilometrowym odcinku 
Bargłówka -Netta Pierwsza obejmuje 
przebudowę przepustów drogowych, 

remont nawierzchni bitumicznej oraz 
wykonanie poboczy, oczyszczanie rowów, 
wymianę oznakowania i posadowienie 
barier energochłonnych. Koszt tej 
inwestycji wyniesie ponad 3 mln złotych. 
Modernizacja odcinka drogi Huta 
-Podcisówek polegać będzie na remoncie 
nawierzchni bitumicznej, przebudowie 
przepustu drogowego oraz uzupełnieniu 
poboczy, oczyszczeniu rowów i wymianie 
oznakowania. Wartość tej inwestycji wynosi 
blisko 3 mln zł. Oba przedsięwzięcia 
otrzymały dofinansowanie z Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg w wysokości 60 
% kosztów, pozostałe pieniądze pochodzą 
z budżetu powiatu augustowskiego. 
Inwestycje mają zakończyć się do 18 
sierpnia. 

Beata Perzanowska 

Powiat 
augustowski 

rozpoczął 
remonty dróg

Biuro reklamy:
tel. 885 558 505
beata.perzanowska@powiatowy.eu 

REDAKCJA
“Przeglądu Powiatowego”
jest stale do Państwa dyspozycji

Bartosz Lipiński
tel. 885 558 504
bartosz.lipinski@powiatowy.eu

Beata Perzanowska
tel. 885 558 505
beata.perzanowska@powiatowy.eu 

Krzysztof Przekop
Redaktor naczelny
tel. 607446200
krzysztof.przekop@powiatowy.eu 

PRENUMERATA:
tel. 885 558 505
beata.perzanowska@powiatowy.eu
tel. 885 558 504
bartosz.lipinski@powiatowy.eu

Gdy ważne jest, co lokalne

PRZEGLĄD POWIATOWY

Zuzanna Hanysz
tel. 87 643 46 46
zuzanna.hanysz@powiatowy.eu 

W odpowiednim czasie i 
miejscu

Policjant z Augustowa ratuje życie 
dziecka

Sierżant Adrian Ziarko udowodnił, 
że hasło „Pomagamy i chronimy” 
obowiązuje policjantów także po 
służbie. Mężczyzna uratował 3-letnią 
dziewczynkę, która zadławiła 
się lizakiem. Zrozpaczona matka 
zatrzymała samochód na środku ulicy, 
wyjęła z niego córkę i wołała o pomoc. 
Policjant od razu ruszył na ratunek.

Policjant w każdej chwili powinien 
być gotowy do skutecznego niesienia 
pomocy w każdej sytuacji. Udowodnił 
to mundurowy z Augustowa, sierżant 
Adrian Ziarko. Będąc po służbie, bez 
chwili zastanowienia ruszył w kierunku 
kobiety, która zatrzymała samochód 
na środku drogi i trzymając w rękach 
córkę wołała o pomoc. Okazało się, że 
dziewczynka zadławiła się lizakiem i 
zaczęła się dusić. Bohaterski policjant, 
widząc dziecko niemogące zaczerpnąć 
powietrza, natychmiast przystąpił do 
odpowiedniego działania. Udrożnił 
dziewczynce drogi oddechowe, ułożył 
na dłoni i zaczął energicznie uderzać w  
plecy. Już po chwili 3-latka wykrztusiła 
lizaka, zaczerpnęła powietrza i zaczęła 
samodzielnie oddychać. Dzięki jego 
błyskawicznej reakcji wszystko 
skończyło się dobrze. Policjant znalazł 

się we właściwym miejscu i czasie, 
udowadniając, że hasło "Pomagamy i 
chronimy" obowiązuje również po służbie.

Zuzanna Hanysz na podst. KPP 
Augustów
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II Augustowski Festiwal 
Pasji Do Nauki „Reakcja”

7 i 8 czerwca, na Rynku Zygmunta Augusta odbył się II Augustowski Festiwal Pasji Do Nauki „Reakcja”. Festiwal organizuje fundacja 
Terra Desolata. Odbywa się on co dwa lata -pierwsza edycja tego wydarzenia miała miejsce w 2022 roku.

Zuzanna Hanysz

Najmłodsi mogli rozwijać kreatywność poprzez zabawę z gliną.

Jedno ze stanowisk na festiwalu.
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Dzieci ćwiczyły pracę zespołową poprzez zadanie wydostania się z zaplątanych lin. Układanie figur z klocków.

Festiwal zapewnił najmłodszym małą lekcję ekologii, która polegała na nauce 
segregacji śmieci.

Jedno ze stanowisk na festiwalu.

Dzieci bawiące się w grupie. Najmłodszych uczestników festiwalu bardzo interesowały gry i zabawy związane z 
kosmosem.
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O tę sprawę dopytywał radny 
Andrzej Zarzecki podczas 
niedawnego posiedzenia 

komisji uzdrowiskowej. Zarzecki 
dociekał, czy urząd rozważa 
rekompensatę wobec przedsiębiorcy, 
którego bardzo znacząco dotknął 
problem. 
-Pan prowadzący działalność zgłosił 
roszczenia za utracone korzyści za 
ubiegły sezon, bo nie mógł prowadzić 
biznesu przez większą część roku. 
Oszacował straty i wystąpił do urzędu 
z wnioskiem o rekompensatę. Kładki 
tymczasowe wykonano dopiero w 
lipcu -mówił Zarzecki.
Z radnym KO 
polemizowała 
Magdalena Sokołowska, 
kierowniczka 
wydziału inwestycji 
augustowskiego urzędu.
-Roszczenia 
przedsiębiorcy do 
urzędu są niezasadne. 
Biznes można było 
prowadzić mimo tego, że 
kładki były nieczynne, 
bo dostęp do obiektu 
był zapewniony przez 
cały czas trwania 
budowy. My planowaliśmy zakończyć 
prace przed sezonem turystycznym. 
Nie z naszej winy kładki nie zostały 
zrobione. Panu przedsiębiorcy 
sugerujemy kierować roszczenia w 
stronę nierzetelnego wykonawcy. 
Poprzedni wykonawca jest stałym 
bywalcem na placu budowy, robi 
wtargnięcia i różne dziwne rzeczy się 
z nim dzieją. Ta historia nie ma jeszcze 
końca -stwierdziła Sokołowska.

Na terenie składowano materiały
-Urząd, jako właściciel terenu, nie 

poczuwa się do rekompensaty. 
Teoretycznie można przyjąć, że 
działalność mogła być prowadzona, ale 
ona wiąże się z ruchem turystycznym. 
Przedsiębiorca nie mógł funkcjonować 
chociażby ze względu na to, że na 
przyległym terenie prowadzone 
były prace i składowano materiały 
budowlane. Ruch turystyczny był 
zatrzymany w stu procentach. 
Dlaczego nie udało się zainstalować 
wcześniej kładek tymczasowych? 
-pytał Andrzej Zarzecki.
Urząd miasta od dawna zrzuca winę 
na byłego wykonawcę i ta narracja nie 

zmieniła się do dziś.
-Poprzedni wykonawca 
codziennie mówił, 
że następnego 
dnia rozpocznie 
montaż konstrukcji. 
Przysięgał i nie było 
podstaw, żeby mu nie 
zaufać. Obiecywał 
nawet, że zrobi nam 
tymczasowe kładki od 
inauguracji sezonu. 
Od początku jesteśmy 
w stałym kontakcie z 
przedsiębiorcą, który 
prowadzi biznes w 

pobliżu kładek. Zadam pytanie nie na 
miejscu: czy po wykonaniu pięknych i 
przyciągających turystów kładek ten 
pan podzieli się zyskami z miastem? 
-odparła kierownik.
-Przedsiębiorca ma prawo czuć 
się rozżalony. Nie oszukujmy się 
mówiąc, że był dostęp do tego obiektu. 
Teoretycznie można było dostać się 
tam od strony ulicy Zarzecze, jednak 
w praktyce odcięto mu główny ciąg 
komunikacyjny -podkreślił radny 
Zarzecki.

Bartosz Lipiński

Niezażegnany problem 
przedsiębiorcy

KŁADKI WZDŁUŻ BULWARÓW NAD RZEKĄ NETTĄ OD DAWNA BUDZĄ 
OGROMNE EMOCJE. PRZED ROKIEM TEN POPULARNY ODCINEK 

TURYSTYCZNY BYŁ BARDZO DŁUGO SPARALIŻOWANY, PRZEZ CO 
BARDZO MOCNO UCIERPIAŁY OSOBY PROWADZĄCE TU BIZNESY.

Przedsiębiorca nie 
mógł funkcjonować 
chociażby ze względu 
na to, że na przyległym 
terenie prowadzone 
były prace i składowano 
materiały budowlane. 
Ruch turystyczny był 
zatrzymany w stu 
procentach. 

Roszczenia 
przedsiębiorcy 
do urzędu są 
niezasadne 
-twierdzą 
urzędnicy.

Rozpoczęcie rajdu nastąpi w 
czwartek, 27 czerwca, kiedy 
to zawodnicy wyjadą na trasę 

odcinka testowego. W godzinach 
popołudniowych uroczysty start w 
stolicy Mazur i pierwszy odcinek 
specjalny na torze Mikołajki Arena. 

W piątek, 28 czerwca dojdzie 
do rywalizacji na 6 odcinkach 
specjalnych (dwie pętle po trzy oesy), 
a meta etapu po siódmej tego dnia 
próbie na torze w Mikołajkach. 

W sobotę, 
29 czerwca 
kolejnych 7 
odcinków, ale 
tym razem już 
do trzeciego 
spotkania 
na Mikołajki 
Arenie dojdzie 
po pierwszych 
trzech próbach 
sportowych 
pierwszej pętli. 

Niedziela, 30 
czerwca pozwoli 
na kibicowanie 

podczas kolejnych czterech odcinków, 
z których ostatni to Power Stage. 
Walka o zwycięstwo rozegra się na 
19 oesach o długości ponad 300 
kilometrów. Meta już tradycyjnie 
zostanie zlokalizowana w Mikołajkach, 
podobnie jak park serwisowy i biura 
rajdu.
Przydatne materiały dla kibiców 
wybierających się na Rajd Polski WRC:
https://rajdpolski.pl

Oprac. B. Perzanowska 

ORLEN 80. Rajd Polski 
powraca do kalendarza 

rajdowych mistrzostw świata

ARENĄ ZMAGAŃ KIEROWCÓW RYWALIZUJĄCYCH W 
NARODOWYM KLASYKU TRADYCYJNIE BĘDĄ SZUTROWE ODCINKI 
ZLOKALIZOWANE WŚRÓD MAZURSKICH JEZIOR I LASÓW, A BAZA 

RAJDU PO RAZ KOLEJNY ZNAJDZIE SIĘ W MIKOŁAJKACH.

OGŁOSZENIE 
o wyłożeniu do wglądu publicznego projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

Gminy Płaska dla 8 obszarów w miejscowości Mołowiste 
 

Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu 
i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 977 z późn. zm.), w brzmieniu 
obowiązującym przed dniem 24 września 2023 r. w związku z art. 67 ust. 3 ustawy z dnia 7 lipca 2023 
r. o zmianie ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym oraz niektórych innych  ustaw 
(Dz. U. z 2023 r. poz. 1688), oraz art. 39 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu 
informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach 
oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 1094 ze zm.), w ramach strategicznej oceny 
oddziaływania na środowisko, zawiadamiam o wyłożeniu do wglądu publicznego projektu 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Płaska dla 8 obszarów w miejscowości 
Mołowiste. 

Projekt planu dotyczy: obszar 1 – dz. nr 16, 25, 26 i cz. dz. nr 28; obszar 2 – dz. nr 19, 29, 30, 
31 i cz. dz. nr 28; obszar 3 – dz. nr 36/4, 37; obszar 4 – dz. nr 39/1; obszar 5 – dz. nr 96, 97; obszar 6 – 
dz. nr 106, 107/9, 108, 109/2; obszar 7 – dz. nr 12/1, 126/1; obszar 8 – dz. nr 127/3, 127/4, 128/1, 
128/2, 128/3. 

Projekt planu miejscowego wraz z prognozą oddziaływania na środowisko, wyłożony zostanie 
w dniach od 4 lipca 2024 r. do 25 lipca 2024 r. w siedzibie Urzędu Gminy Płaska w Pokoju Nr 01, 
Płaska 53, w godzinach pracy Urzędu, oraz w BIP na stronie internetowej Biuletynu Informacji 
Publicznej (w zakładce Plany, programy, zamierzenia / Miejscowe plany zagospodarowania 
przestrzennego).  

Dyskusja publiczna nad przyjętymi w projekcie planu miejscowego rozwiązaniami odbędzie się 
w dniu 23 lipca 2024 r. o godz. 1200 w Gminnym Ośrodku Kultury, Płaska 57A. 

Z niezbędną dokumentacją sprawy można zapoznać się w Urzędzie Gminy Płaska, Pokój Nr 01, 
w godzinach pracy Urzędu. 

Zgodnie z art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym oraz art. 54 ust. 3 ustawy o udostępnieniu informacji o środowisku i jego ochronie, 
udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz ocenach oddziaływania na środowisko, każdy kto 
kwestionuje ustalenia przyjęte w projekcie planu miejscowego, może wnieść uwagi. Uwagi do projektu 
planu miejscowego oraz wnioski i uwagi do prognozy oddziaływania na środowisko należy składać: 

1) w formie papierowej do Wójta Gminy Płaska, Płaska 53, 16-326 Płaska, bądź drogą pocztową na 
adres: Urząd Gminy Płaska, Płaska 53, 16-326 Płaska; 

2) w formie elektronicznej za pomocą środków komunikacji elektronicznej poprzez pocztę 
elektroniczną na adres: plaska@home.pl lub za pomocą platformy ePUAP. 

Termin składania uwag upływa dnia 8 sierpnia 2024 r. Wnoszący uwagę zobowiązany jest podać: 
imię i nazwisko lub nazwę jednostki organizacyjnej, adres oraz oznaczenie nieruchomości, której 
uwaga dotyczy. 

Organem właściwym do rozpatrzenia uwag jest Wójt Gminy Płaska. 
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Starosta Augustowski – Piotr 
Rusiecki i Wicestarosta Augustowski 
– Wojciech Jerzy Szczudło 
podziękowali i wręczyli nagrodę sierż. 
Adrianowi Ziarko – Policjantowi 
Komendy Powiatowej Policji w 

II Liceum Ogólnokształcącym i 
Augustowskim Centrum Edukacyjnym.
Była to doskonała okazja, aby życzyć 
bezpiecznych i miłych wakacji, 
pogratulować osiągnięć uczniom 
oraz podziękować za zaangażowanie 
nauczycielom i rodzicom.

Red.

Augustowie. 
Dzięki udzielonej przez niego 
profesjonalnej pomocy, uratowane 
zostało życie 3-letniej dziewczynki, 
która zadławiła się lizakiem. 

Red.

Dobiegł końca remont ul. Turystycznej 
w Augustowie. Zadaniem objęty był 
odcinek o długości ok. 1,3 km. Był to os-
tatni etap prac, dzięki któremu Powiat 
zakończył modernizację nawierzchni 
jezdni całej ul. Turystycznej.
Ponadto zadaniem objęta była też ul. 
Dworcowa, prowadząca od „szosy Se-
jneńskiej” w kierunku dworca kole-

jowego o długości 0,5 km.
Łączna wartość obu zadań wyniosła 
około 1,5 mln zł, z czego 1,4 mln zł 
sfinansowane zostało z  Rządowego 
Funduszu Polski Ład: Program Inwest-
ycji Strategicznych i ok. 100 tys. zł z 
budżetu Powiatu.

Red.

W miniony piątek prawie 2200 
uczniów ze szkół powiatowych 
rozpoczęło wakacje.
Piotr Rusiecki – Starosta Augustowski 
wziął udział w oficjalnym zakończeniu 
roku szkolnego w Zespole Szkół 
Specjalnych, a Wojciech Jerzy 
Szczudło – Wicestarosta Augustowski 
– w Zespole Szkół Technicznych, 

ZAKOŃCZENIE ROKU W 
POWIATOWYCH SZKOŁACH

BOHATERSKI POLICJANT BOHATERSKI POLICJANT 
NAGRODZONYNAGRODZONY

drużyna Komendy Powiatowej 
Policji w Augustowie, która zajęła 
pierwsze miejsce w turnieju. Nagrody 
wręczył Wojciech Jerzy Szczudło – 
Wicestarosta Augustowski.

Red.

21 czerwca na boisku w Płaskiej odbył 
się XX Turniej Piłki Nożnej Służb 
Mundurowych o Puchar Starosty 
Augustowskiego. W zmaganiach udział 
wzięły drużyny Straży Granicznej, 
Komendy Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej z Augustowa oraz 

TURNIEJ PIŁKI NOŻNEJ 
SŁUŻB MUNDUROWYCH

POWIAT ZAKOŃCZYŁ MODERNIZACJĘ 
UL. TURYSTYCZNEJ I DWORCOWEJ

Zakończenie roku szkolnego w II Liceum Ogólnokształcącym 

Zakończenie roku szkolnego w Zespole Szkół Specjalnych 

Wicestarosta W. Szczudło ze zwycięską drużyną Komendy Powiatowej Policji 
w Augustowie 

Wręczenie nagrody, od lewej: Wicestarosta W. Szczudło, Z-ca Komendanta 
Powiatowego Policji – mł. insp. B. Świerpiel, sierż. A. Ziarko, Starosta – P. Rusiecki

Zmodernizowana ulica Turystyczna w Augustowie

Materiał na stronie został opublikowany zgodnie z zapisami umowy ze Starostwem Powiatowym w Augustowie
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Dwójka uroczyście 
zakończyła rok szkolny

Uczestniczyliśmy w zakończeniu roku szkolnego w Szkole Podstawowej nr 2 w Augustowie imienia 
Zygmunta Augusta. Dyrektor szkoły Leszek Mołodziejko podziękował uczniom za ich codzienny 
wysiłek. 

Bartosz Lipiński

Rok szkolny 2023/2024 dobiegł końca.
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Zakończenie roku szkolnego w I 
Liceum Ogólnokształcącym im. 

Grzegorza Piramowicza
We wszystkich szkołach wybrzmiał ostatni dzwonek. W piątek, 21 czerwca w szkołach podstawowych 
i średnich odbyło się zakończenie roku szkolnego 2023/2024. Uczniowie pożegnali kolejny rok nauki i 
rozpoczęli wakacje.

Zuzanna Hanysz

W tym roku ponad 100 osób zdobyło świadectwo z wyróżnieniem. 
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Obecny most został 
wybudowany ponad 30 lat 
temu jako tymczasowy, w 2002 

roku był gruntownie wyremontowany, 
a w kolejnych latach wielokrotnie 
naprawiany i remontowany. 
Dalsze naprawy są technicznie i 
ekonomicznie niezasadne. Dlatego 
zaplanowano rozbiórkę mostu 
drewnianego o fatalnym stanie 
technicznym, na którym dopuszczony 
jest tylko ruch lekkich pojazdów 
osobowych i obowiązuje ograniczenie 
do 1,5 tony.

W jego miejsce powstanie nowy most 
o konstrukcji żelbetowej, spełniający 
wszystkie aktualne normy i parametry, 
o długości 37 metrów, szerokości 
całkowitej 11,2 m i dopuszczalnym 
obciążeniu 40 ton. Przebudowane 
zostaną także dojazdy do mostu, 206 
metrów drogi powiatowej Płaska – 
Żyliny – Sucha Rzeczka i skrzyżowanie 
z drogą gminną.

Wysokie dofinansowanie 
zewnętrzne
Wartość robót wraz z kosztami 

nadzoru wyniesie ponad 6 mln zł. 3 
mln zł na inwestycję stanowią środki 
z rezerwy subwencji ogólnej budżetu 
państwa, 250 tys. zł to dofinansowanie 
z budżetu województwa podlaskiego, 
a wkład powiatu augustowskiego 
wynosi 2,8 mln zł. Planowany 
termin zakończenia tej inwestycji to 
przełom listopada i grudnia 2024 
roku. Wykonawcą będzie firma 
BUDREXMOSTY z Białegostoku.

Ten most został 
wybudowany jako 
tymczasowy i 
takim był przez 
lata. Można zrobić 
jego ostatnie 
pamiątkowe 
zdjęcia, bo 
wkrótce przejdzie 
do historii.

Bardzo 
potrzebna 

inwestycja w 
powiecie

W POŁOWIE CZERWCA ODBYŁO SIĘ UROCZYSTE PODPISANIE 
UMOWY NA ROZBIÓRKĘ ISTNIEJĄCEGO I BUDOWĘ NOWEGO 

MOSTU NA KANALE AUGUSTOWSKIM PRZY DRODZE POWIATOWEJ 
PŁASKA – ŻYLINY – SUCHA RZECZKA WRAZ Z DOJAZDAMI. TO 

INWESTYCJA KONIECZNA I OD DAWNA OCZEKIWANA PRZEZ 
MIESZKAŃCÓW.

W uroczystym podpisaniu umowy, 
oprócz lokalnych mieszkańców, 
udział wzięli starosta augustowski 
Piotr Rusiecki, wicestarosta Wojciech 
Jerzy Szczudło, wójt gminy Płaska 
Michał Skubis, członek zarządu 
powiatu Maciej Zdancewicz, radny 
wojewódzki Paweł Wnukowski, 
dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg 
Daniel Hiero i przedstawiciele firmy 
wykonawczej Jacek Siemieniuk i 
Robert Wysztygiel.
-Myślę, że w powiecie augustowskim 
nie będzie już tak fatalnego, chociaż 
urokliwego obiektu, jakim był ten 
stary most. Można zrobić jego 
ostatnie pamiątkowe zdjęcia, bo 
wkrótce przejdzie do historii. Ten 
most został wybudowany jako 
tymczasowy i takim był przez lata. W 
wyniku podjętych przez nas działań 
i przebudowy nowy obiekt będzie 
spełniał wszystkie współczesne 
standardy. Powiat pozyskał na ten 
cel blisko połowę potrzebnej kwoty 
-fragment wypowiedzi starosty Piotra 
Rusieckiego.
Relację video i zdjęcia z ceremonii 
można obejrzeć również na 
naszym portalu internetowym: 
dziennikpowiatowy.pl.

Bartosz Lipiński

Powstanie nowy 
most o konstrukcji 
żelbetowej, 
spełniający wszystkie 
aktualne normy i 
parametry, o długości 
37 metrów, szerokości 
całkowitej 11,2 m 
i dopuszczalnym 
obciążeniu 40 ton.
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Każda zmiana personalna w 
instytucjach publicznych, takich jak 
starostwo powiatowe czy urząd miasta, 
budzi powszechne zainteresowanie. 
W ostatnim czasie dowiedzieliśmy się, 
że nowym radcą prawnym powiatu 
została Beata Kornelius-Wnukowska. 
Pani mecenas w ostatnich latach 
współpracowała z burmistrzem 
Mirosławem Karolczukiem. Udzielała 
porad prawnych na sesjach rady 
miejskiej dwóch poprzednich kadencji 
augustowskiego samorządu.
-Obecnie powiat obsługuje „Kancelaria 
Radcy Prawnego Beata Kornelius-
Wnukowska”. W związku z tym 
zarząd powiatu upoważnił starostę 
i wicestarostę do podpisania 
pełnomocnictwa radcy prawnemu 
Beacie Kornelius-Wnukowskiej, jako 
pełnomocnikowi procesowemu do 
reprezentowania przed wszelkimi 
sądami, instytucjami publicznymi i 
osobami we wszystkich sprawach, 
których stroną lub uczestnikiem 
jest powiat augustowski lub starosta 
augustowski -poinformował starosta 
Piotr Rusiecki.

Co jest powodem dokonanej 
zmiany?
Do informacji zawartej w 
sprawozdaniu starosty odniósł się 
Jarosław Szlaszyński, jego poprzednik. 
Były włodarz powiatu augustowskiego 
i radny opozycji poprosił o 
wyjaśnienie.

Nowy radca 
prawny powiatu 
augustowskiego

W STAROSTWIE POWIATOWYM W AUGUSTOWIE POJAWIŁ SIĘ NOWY 
RADCA PRAWNY. DOTYCHCZASOWY MECENAS POŻEGNAŁ SIĘ Z 
URZĘDEM PO KILKU LATACH PRACY. O ZMIANIE DYSKUTOWANO 

NA OSTATNIEJ SESJI RADY POWIATU. STAROSTA PIOTR RUSIECKI 
UZASADNIŁ ROSZADĘ KWESTIĄ ZAUFANIA. 

-Zauważyliśmy, że zmieniła się 
kancelaria prawna. Nie ma już 
poprzedniej kancelarii, która przez 
wiele lat służyła pomocą organom 
powiatu, czyli kancelarii pana Marcina 
Bogdana. Pragnę podziękować jemu 
i jego kancelarii za bardzo dobrą 
współpracę na wysokim poziomie. 
Jaki był powód dokonanej zmiany, 
jak wyglądała procedura wyłonienia 
nowej kancelarii i czy nie ma żadnych 
przeszkód, ażeby ta nowa kancelaria 
służyła pomocą organom powiatu 
augustowskiego? -komentował 
Jarosław Szlaszyński.
-Wyłonienie kancelarii pani Kornelius-
Wnukowskiej przebiegało w takim 
samym trybie, jak było to w przypadku 
pana mecenasa Bogdana, czyli w 
trakcie negocjacji. Dlaczego nastąpiła 
ta zmiana? Ponieważ zmienił się 
zarząd. Nie chcemy sytuacji, w której 
może być dyskomfort lub coś nie do 
końca obiektywnie ocenione. Chodzi 
również o zaufanie -odpowiedział 
Rusiecki.
Ciekawostką jest, że nie tylko mecenas 
Kornelius-Wnukowska zamieniła 
posiedzenia radnych miejskich na 
obrady rajców powiatowych. W nowej 
radzie powiatu jest przecież pani 
Alicja Dobrowolska, do niedawna 
przewodnicząca rady miejskiej 
w Augustowie. Obie panie blisko 
współpracowały ze sobą w ubiegłej 
kadencji i teraz może być podobnie.

Bartosz Lipiński

 
Wyrazy głębokiego współczucia 

Panu Maciejowi Danielowi Kaszubie 
Radnemu Rady Powiatu w Augustowie  

z powodu śmierci 
OJCA 

składają 
Starosta Augustowski, Wicestarosta Augustowski, 

Zarząd Powiatu w Augustowie, 
Przewodniczący i Radni Rady Powiatu w Augustowie 

oraz pracownicy Starostwa Powiatowego 

 

 
 
 

SSpprrzzeeddaamm  ddzziiaałłkkęę  ooggrrooddnniicczząą,,  
AAuugguussttóóww  --BBiiaałłoobbrrzzeeggii,,  uulliiccaa  

MMaallwwoowwaa,,  nnrr  ddzziiaałłkkii  8888..  
  

TTeell..  778833  997788  888800  lluubb  8877  664433  2299  5566  
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Powiat augustowski pozyskał blisko 
10 mln zł dofinansowania i przy 
niewielkim wkładzie własnym może 
postawić obiekt, z którego korzystaliby 
uczniowie kilku szkół w Augustowie. 
Zbudowanie hali obok ACE zgodnie z 
wizją poprzedniego starosty wymaga 
zmiany planu zagospodarowania 

przestrzennego. Hala miałaby powstać 
w miejscu, gdzie obecny plan pozwala 
na budowę obiektów o dachach 
dwu i wielospadowych, tymczasem 
poprzedni zarząd powiatu planował 
budowę budynku o dachu łukowym.
Czy zawiłości formalne mogą 
doprowadzić do zmiany tej koncepcji i 

realizacji inwestycji w innym miejscu, 
np. bliżej osiedla mieszkaniowego przy 
ulicy Konopnickiej? Jeżeli tak, co na to 
mieszkańcy? Tejże kwestii dotyczyła 
dyskusja podczas niedawnej sesji rady 
powiatu.

Opinie radnych i mieszkańca
Ogromny niepokój wyrażali byli 
już włodarze powiatowi, Jarosław 
Szlaszyński i Dariusz Szkiłądź. Nastroje 
tonował radny Mieczysław Sobolewski 
podkreślając, że jeżeli nawet hala 
będzie dosyć blisko bloków, to w 
regulaminie będzie można zakazać 
używania trąbek i bębnów.

BUDOWA HALI 
I LOS MIESZKAŃCÓW

WAŻĄ SIĘ LOSY HALI SPORTOWEJ PRZY AUGUSTOWSKIM 
CENTRUM EDUKACYJNYM. NA STOLE LEŻĄ DWIE PROPOZYCJE. 
JEDNA ZAKŁADA REALIZACJĘ OBIEKTU PRZY ALEI KARDYNAŁA 
WYSZYŃSKIEGO, DRUGA MOŻE PRZYBLIŻYĆ SALĘ DO OSIEDLA 

PRZY ULICY KONOPNICKIEJ TWORZĄC POWAŻNY PROBLEM.

Jesteśmy zdziwieni, że w 
bezpośrednim sąsiedztwie 
naszych bloków ma 
powstać pełnowymiarowa 
hala sportowa. Istniejąca 
sala przy Szkole 
Podstawowej nr 4 
dostatecznie utrudnia nam 
życie w trakcie rozgrywek 
ligowych.

Bieszczadzkie Drezyny Rowerowe 
to największa wypożyczalnia drezyn 
rowerowych w Europie. Przedsięwzięcie 
to jako pierwsze w Polsce oferuje pro-
dukt ściśle związany z turystyką – łą-
czący przejazd pojazdem szynowym, 
podobnym do drezyny kolejowej,  
z przeniesieniem napędu na siłę mię-
śni nóg człowieka tak jak w rowerze. 
Drezyny Rowerowe rozpoczęły dzia-
łalność w maju 2015 roku. Od tam-

tej pory użytkowana jest linia kolejo-
wa nr 108 na odcinku od Zagórza do 
Krościenka (47 km). Stacja główna 
znajduje się w Uhercach Mineralnych 
skąd odbywają się wycieczki do 
Jankowiec, Olszanicy i Stefkowej  
(9 kursów dziennie) oraz stacja let-
nia w Ustrzykach Dolnych skąd dre-
zyny kursują do Krościenka, Brzegów 
Dolnych i Ustjanowej.

Linia kolejowa nr 108 zbudowana 
została w 1872 roku i przebiega przez 
malownicze i atrakcyjne przyrodniczo  
i  kulturowo tereny Bieszczadów. 
To teren położony w Karpatach 
Wschodnich stanowiący dziś nie-
zwykłą enklawę karpackiej przyrody, 
którą z bliska można podziwiać pod-
czas jazdy na drezynie nie ingerując 
w jej autonomiczność.

Wyprawy drezynami to połączenie 
aktywnego wypoczynku, zwiedzania 
regionu, rodzinnego spędzania wol-
nego czasu w ekologiczny sposób. 
Drezyny tak jak rowery napędzane są 

siłą własnych mięśni bez wytwarza-
nia śladów węglowego. Przejażdżka  
nimi dostarcza niezapomnianych 
wrażeń, gdyż łączy ze sobą w niezwy-
kły sposób pasję do rowerów z koleją. 
Podróżując drezyną uczestnicy ma-
ją możliwość poznania Bieszczadów  
z zupełnie innej perspektywy, do tej 
pory niedostępnej, z dala od ruchli-
wych tras samochodowych.

BieszczaDzkie DRezyny RoweRowe 
(Złoty Certyfikat POT 2023)

Bieszczadzkie Drezyny Rowerowe 
to największa wypożyczalnia drezyn 
rowerowych w Europie. Przedsięwzięcie 
to jako pierwsze w Polsce oferuje pro-
dukt ściśle związany z turystyką – łą-
czący przejazd pojazdem szynowym, 
podobnym do drezyny kolejowej,  
z przeniesieniem napędu na siłę mię-
śni nóg człowieka tak jak w rowerze. 
Drezyny Rowerowe rozpoczęły dzia-
łalność w maju 2015 roku. Od tam-

tej pory użytkowana jest linia kolejo-
wa nr 108 na odcinku od Zagórza do 
Krościenka (47 km). Stacja główna 
znajduje się w Uhercach Mineralnych 
skąd odbywają się wycieczki do 
Jankowiec, Olszanicy i Stefkowej  
(9 kursów dziennie) oraz stacja let-
nia w Ustrzykach Dolnych skąd dre-
zyny kursują do Krościenka, Brzegów 
Dolnych i Ustjanowej.

Linia kolejowa nr 108 zbudowana 
została w 1872 roku i przebiega przez 
malownicze i atrakcyjne przyrodniczo  
i  kulturowo tereny Bieszczadów. 
To teren położony w Karpatach 
Wschodnich stanowiący dziś nie-
zwykłą enklawę karpackiej przyrody, 
którą z bliska można podziwiać pod-
czas jazdy na drezynie nie ingerując 
w jej autonomiczność.

Wyprawy drezynami to połączenie 
aktywnego wypoczynku, zwiedzania 
regionu, rodzinnego spędzania wol-
nego czasu w ekologiczny sposób. 
Drezyny tak jak rowery napędzane są 

siłą własnych mięśni bez wytwarza-
nia śladów węglowego. Przejażdżka  
nimi dostarcza niezapomnianych 
wrażeń, gdyż łączy ze sobą w niezwy-
kły sposób pasję do rowerów z koleją. 
Podróżując drezyną uczestnicy ma-
ją możliwość poznania Bieszczadów  
z zupełnie innej perspektywy, do tej 
pory niedostępnej, z dala od ruchli-
wych tras samochodowych.

BieszczaDzkie DRezyny RoweRowe 
(Złoty Certyfikat POT 2023)

-Nikt z mieszkańców nie jest 
przeciwny budowie sali gimnastycznej 
na terenie ACE. Jesteśmy zdziwieni, że 
w bezpośrednim sąsiedztwie naszych 
bloków ma powstać pełnowymiarowa 
hala sportowa. Istniejąca sala przy 
Szkole Podstawowej nr 4 dostatecznie 
utrudnia nam życie w trakcie 
rozgrywek ligowych. Twierdzenie, 
że wprowadzi się zakaz używania 
trąbek jest utopią, bo nikt tego nie 
wyegzekwuje. Przygotowany jest 
projekt budowy sali w innym miejscu, 
który nie utrudnia nam życia i nie 
widzę problemu, żeby go zrealizować 
-mówił jeden z mieszkańców.
-Prosimy, aby ten nowy obiekt powstał 
jak najdalej od naszych bloków, 
bo również cała infrastruktura 
towarzysząca hali będzie nas 
dotykała -ocenił reprezentant lokalnej 
społeczności.

Bartosz Lipiński
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Przybyli na spotkanie studenci na 
początku odśpiewali swój hymn. Potem 
Jolanta Sołtys, prezes stowarzyszenia 
wyczytała tych seniorów, którzy 
obchodzili urodziny. Padły gromkie 
brawa i odśpiewano „Sto lat”. Minutą 
ciszy uczczono zmarłą niedawną 
studentkę. 
Jak na uniwersytet przystało nie 
zabrakło także naukowej prelekcji. 
Agnieszka Podolewska, pracownik 
UNICEF-u opowiedziała o działalności 
tej instytucji obejmującej opieką dzieci 
na całym świecie. Nie zabrakło także 
części artystycznej w wykonaniu 
seniorów i słodkiego poczęstunku. 

Seniorzy świętują, uczą się i 
aktywnie spędzają czas
Augustowski Uniwersytet Trzeciego 
Wieku liczy 290 członków. Studenci 
spotykają się regularnie od ponad 
20 lat. Uczestniczą w bardzo 
różnorodnych zajęciach. Wykonują 
różne prace manualne, wspólnie 
wyjeżdżają na wycieczki, grają w 
brydża oraz spędzają razem czas. 
Biorą także udział w prelekcjach o 

Uroczyste 
zakończenie roku 

akademickiego 
na augustowskim 

Uniwersytecie 
Trzeciego Wieku

AUGUSTOWSKI UNIWERSYTET TRZECIEGO WIEKU W CZWARTEK, 
6 CZERWCA ZAKOŃCZYŁ KOLEJNY ROK AKADEMICKI. SPOTKANIE 

ODBYŁO SIĘ W AUGUSTOWSKIM DOMU SENIORA. 

bardzo różnorodnej tematyce. 
-Ostatnio współpracujemy z miejską 
biblioteką, gdzie organizowane są 
bardzo ciekawe spotkania. Nasi 
studenci bardzo chętnie w nich 
uczestniczą. Zainteresowanie jest 
naprawdę bardzo duże. Spotykamy 
się w bibliotece raz w miesiącu -mówi 
Jolanta Sołtys. -Studentów nam nie 
brakuje, co roku przyjmujemy nowych. 
Zapraszamy też wszystkie osoby w 
wieku 50 plus do nas. Gwarantujemy, 
że czas spędzany z nami nie jest 
stracony. Można się wiele nauczyć, 
poznać nowych ludzi i być bardzo 
aktywnym. Prelegentów sprowadzamy 
z różnych miast, nawet z Warszawy. 
Poruszamy wiele ciekawych tematów. 
Jolanta Sołtys dodaje, że miniony rok 
akademicki był bardzo udany i już 
trwają przygotowania do przyszłego 
semestru, który ruszy jesienią. 
Wszystkie informacje na  temat 
działalności Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku można znaleźć w mediach 
społecznościowych stowarzyszenia. 

Beata Perzanowska 

Zmarł znany augustowianin
W środę, 12 czerwca w wieku 69 lat zmarł Mirosław Łukaszewicz, 
znany augustowski nauczyciel, trener pływania i ratownik. 
Augustowianie kojarzą go głównie z augustowskiego basenu, gdzie 
pracował od początku jego powstania jako instruktor pływania i 
ratownik.

Mirosław Łukaszewicz ukończył 
Akademię Wychowania Fizycznego 
w Warszawie. Był długoletnim 
nauczycielem wychowania 
fizycznego w dawnej Szkole 
Podstawowej nr 5, I Liceum 
Ogólnokształcącym, trenerem 
pływania i narciarstwa zjazdowego, 
ratownikiem wodnym oraz 
działaczem społecznym. Pracował 
także jako instruktor kulturystyki. 
Jego pasją były muzyka, szczególnie 
poezja śpiewana i film. Zawsze 
uśmiechnięty i niezwykle życzliwy. 
Ceremonia pogrzebowa odbyła się 
w sobotę, 15 czerwca w kościele pw. 

Świętej Rodziny. Pożegnały go tłumy 
augustowian. 
Rodzinie Mirosława Łukaszewicza 
cała nasza redakcja składa wyrazy 
głębokiego współczucia. 

Beata Perzanowska 
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Młody Augustowianin triumfował na 87. Mistrzostwach 
Polski Seniorów w Sprincie Kajakowym

Mikołaj Walulik z Augustowa osiąga 
kolejne kajakarskie sukcesy. Zdobył 
złoto i dwa brązy. 
Mikołaj Walulik, wywodzący się z 
Augustowa zawodnik Młodzieżowej 
Kadry Narodowej Polski, podczas 
bydgoskich mistrzostw startował w 
kilku konkurencjach i to z niemałymi 
sukcesami. W K1 na 200 metrów 
zdobył brązowy medal. Walulik wraz 
z zawodnikiem Wojciechem Traczem 
wywalczyli złoto na 200 metrów. Kolejny 
medal, tym razem brązowy, Mikołaj 
Walulik zdobył z Wojciechem Traczem, 
Marcinem Nowackim i Igorem Płaczkiem 
w K4 na 500 metrów. Mistrzostwa były 
sprawdzianem dla naszych kajakarzy 
przed najważniejszymi imprezami 
w kajakarstwie klasycznym w tym 
roku.  Imprezą towarzyszącą MP były 
Ogólnopolskie Regaty Master o Puchar 
Prezydenta Bydgoszczy. Start Mikołaja to 
duży sukces. Jako junior pokonał wielu 
znakomitych kolegów z kadry seniorów. 
Dzięki tak dobremu startowi będzie 

reprezentował Polskę w Mistrzostwach 
Europy. Po drugiej imprezie należą 
się brawa dla naszych Mastersów, 
a szczególnie dla Karola i Marcina 
Garbaczów, którzy zdobyli dwa złote 
medale. Jeden na K2 200 M 35-44, a drugi 
w K4. Co ciekawe, trenerem Mikołaja i 
naszych Masterów jest Andrzej Siemion. 
W zawodach startowały też zawodniczki 
Sparty. Wziął w nich udział także Adam 
Wysocki.
-Jestem bardzo dumny ze swoich 
wyników, a szczególnie z występu 
indywidualnego. Mój start dowodzi, 
że wciąż się rozwijam i podnoszę swój 
poziom sportowy. Dziękuje szczególnie 
trenerowi Andrzejowi Siemion oraz 
Augustowskiej Stoczni Balt Yacht 
za ogromne wsparcie  w drodze do 
mistrzostwa -mówił nam Mikołaj Walulik. 
Przypomnijmy, że Mikołaj Walulik 
trenował w augustowskiej Sparcie. 

Beata Perzanowska
Krzysztof Andruszkiewicz
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Augustowska Sparta z ogromną szansą na awans 

Kończą się rozgrywki wiosenne 
Podlaskiej Ligi Okręgowej. 
Augustowscy piłkarze w sobotę, 22 
czerwca zagrali mecz barażowy. Na 
własnym boisku rozgromili drużynę 
Czarnych z Czarnej Białostockiej 
5:1. Jeśli Spartanie wygrają mecz 
rewanżowy w środę, 26 czerwca, 
awansują do IV ligi. 
-Zagraliśmy bardzo dobry mecz. 
Musimy swoją formę potwierdzić w 
środowym rewanżu, ale mamy solidną 
podstawę, by awansować. Mecz z 

drużyną z Czarnej Białostockiej nie 
należał do najłatwiejszych. Rywale 
mieli sporo szans, ale nasi zawodnicy 
wykonali kawał dobrej roboty. Włożyli 
mnóstwo sił i energii. Wygraliśmy 
bardzo wysoko, ale i też zasłużenie. 
Zrobiliśmy bardzo duży krok w stronę 
awansu -mówi Rafał Harasim, trener 
augustowskiej Sparty. 
Mijający sezon dla augustowskiej 
drużyny nie należał do zbyt łatwych. 
-Na początku sezonu szło nam dobrze. 
Wydawało się, że mamy silną kadrę, 
ale w pewnym momencie zaczęło 

nam się wszystko sypać. Mieliśmy 
pięć poważnych długoterminowych 
kontuzji. Niektórzy piłkarze nie wrócą 
na boisko przez długi czas -dodaje 
Rafał Harasim. -Uzupełniliśmy skład o 
młodych zawodników. W pierwszym 
składzie występowało nawet ośmiu 
młodzieżowców. Teraz los się do 
nas uśmiechnął. Jestem dumny ze 
wszystkich naszych piłkarzy. Każdy z 
nich bardzo dobrze się spisał. 

Potrzeba krajowej strategii walki z nałogiem

Przypadający ostatniego dnia maja Światowy dzień bez tytoniu co roku staje się okazją do podjęcia dyskusji o problemie 
palenia tytoniu i do głębszej analizy konsekwencji, jakie powoduje nałóg. Tym razem wyzwanie wytyczenia dróg walki z 
papierosami podjęło się grono ekspertów zaproszonych przez Forum Zdrowia Związku Przedsiębiorców i Pracodawców.
W dyskusji uczestniczyli przedstawiciele środowisk medycznych i okołomedycznych, w tym: NFZ, GIS, AOTMiT, 
Narodowego Instytutu Onkologii, Polskiego Towarzystwa Alergologicznego, Polskiego Towarzystwa Kardiologicznego a 
także eksperci uniwersyteccy, przedstawiciele jednostek badawczych III sektora i administracji państwowej. 
Wiemy więcej
Spotkaniu towarzyszyła prezentacja wyników ankiety Fundacji TO SIĘ LECZY nt. doświadczeń pacjentów onkologicznych i 
kardiologicznych w walce z uzależnieniem oraz analiza „Jak palą Polacy” przeprowadzona przez dr. Jerzego Gryglewicza 
z Instytutu Zarządzania w Ochronie Zdrowia Uczelni Łazarskiego. Kluczowym punktem spotkania była publikacja 
„Przegląd systematyczny dotyczący profilu bezpieczeństwa względnego wybranych metod rekreacyjnego stosowania 
nikotyny”.
- Jesteśmy w dobrej sytuacji, jeśli chodzi o materiały, dokumenty, analizy. Mamy zidentyfikowane główny problem 
zdrowotny w krajowym planie transformacji. Nie mamy natomiast ogólnopolskiej strategii zapobiegania paleniu i 
rzucaniu palenia. Mamy zapisy i działania jednostkowe – mówi dr Jerzy Gryglewicz. 
Owocem wszelkich analiz, konsultacji i spotkań powinno być jasne wytyczenie kierunków i sposobów, jakie powinna 
obrać Polska, aby zredukować liczbę palaczy i – co ważne – zredukować obciążenia systemowe, jakie generuje palenie 
papierosów. 30 procent Polaków wciąż pali papierosy.
- W przypadku części alternatyw dla papierosów tradycyjnych, część substancji szkodliwych została zredukowana o 
blisko 100 procent. Z badań wyraźnie wynika, że najgorzej jest palić papierosy zwykłe, potem cygara, podgrzewacze, 
e-papierosy, następnie saszetki – mówi były wiceminister zdrowia, dr Krzysztof Łanda. – Przyjęta w 2014 r. dyrektywa 
tytoniowa UE powstała w oparciu o badania, których większość toczyła się przed rokiem 2010. Były one bardzo niskiej 

jakości. Tymczasem od 2016 r. rośnie liczba badań, które 
można uznać za wiarygodne – dodaje. 
Zwieńczeniem analiz związanych z produktami 
nikotynowymi jest „Przegląd systematyczny” 
przygotowany przez zespół specjalistów pod nadzorem 
dr. Krzysztofa Łandy. 
– Takie przeglądy są podstawą dla WHO do wykonywania 
określonych rekomendacji, a dla regulatorów powinny 
być bazą do wdrażania odpowiednich przepisów. To jest 
zapisane w traktacie o funkcjonowaniu Unii Europejskiej 
-mówi dr Krzysztof Łanda
Przegląd jest badaniem mającym najwyższy poziom 
wiarygodności i jako evidence based medicine (medycyna 
oparta na dowodach, EBM), może być merytoryczną 
podstawą działań w zakresie ochrony zdrowia 
społecznego. Jego istotą jest porównanie dostępnych 
produktów nikotynowych i zestawienie ich z papierosami 
tradycyjnymi. A o produktach nikotynowych, nowych 
zakazach i kierunkach polityki państwa oraz UE mówi się 
w ostatnich dniach bardzo dużo. Działania są natomiast 
wybiórcze dlatego brak jest oczekiwanych rezultatów.
Brak poradni antynikotynowych
– Spośród 8 milionów palących Polaków, zaledwie 8 czy 9 
tysięcy zgłasza się do poradni specjalistycznych. Dlaczego? 
Bo mamy zaledwie 3 poradnie antynikotynowe, o których 
mało kto wie, tak wśród lekarzy, jak i pacjentów –mówi dr 
Janusz Krupa, prezes Instytutu Człowieka Świadomego. 
Unia Europejska ma ambitny plan radykalnego 
ograniczenia liczby osób palących do roku 2040. W Polsce 
co roku palenie powinno rzucać 10 procent wszystkich 
palaczy. Skuteczność rzucania palenia mieści się w 
przedziale 6-10 procent. To oznacza, że co roku wszyscy 
palacze w kraju powinni podejmować próbę pozbycia się 
nałogu. To nierealne, dlatego w najbliższej przyszłości 
powinniśmy podążać wzorem UK czy Szwecji i wyznaczać 
palaczom alternatywne drogi walki z nałogiem.
Prezes Instytutu przypomina także, że w kwietniu 2024 
roku właśnie ICŚ opublikował raport będący zbiorem 
wytycznych koniecznych do zaktualizowania krajowej 
strategii ograniczania konsumpcji tytoniu. 
Profilaktyka a walka z nałogiem
Specjaliści zwrócili uwagę na konieczność rozgraniczenia 
problemu palenia dorosłych i młodzieży. – Mamy 
przecież odpowiednie wzorce. W grudniu 2023 Agencja 

Oceny Technologii Medycznych i Taryfikacji przedstawiła 
konkretne rekomendacje, jak powinny wyglądać programy 
polityki zdrowotnej w zakresie walki z paleniem. W tym 
dokumencie rozgraniczono problemy związane z paleniem 
dzieci i młodzieży, które ma zupełnie inny charakter oraz 
problemy dorosłych. U dzieci i młodzieży powinniśmy 
w sposób drastyczny zapobiegać rozpoczęciu palenia. 
Natomiast u uzależnionych dorosłych taktyka powinna 
być zupełnie inna – mówi dr Jerzy Gryglewicz. Właśnie 
profilaktyka stała się jednym z kluczowych elementów 
dyskusji. Zaapelował o nią prof. Marek Krzystanek ze 
Śląskiego Uniwersytetu Medycznego w Katowicach, a jej 
znaczenie podkreślili przedstawiciele NFZ. 
- Profilaktyka i promocja zdrowia są priorytetem. 
Codziennie, we wszystkich oddziałach wojewódzkich, 
placówkach i delegaturach NFZ odbywa się około 
20 spotkań – mówi Sylwia Wądrzyk-Bularz, dyrektor 
Departamentu Obsługi Klientów i Profilaktyki, Centrala 
Narodowego Funduszu Zdrowia podkreślając że duże 
znaczenie. Jednym z 5 kluczowych punktów nowego 
programu NFZ „Edukator”. jest właśnie walka z 
uzależnieniami. 
Najpierw przegląd badań, potem strategia
Polska medycyna potrzebuje systematycznego przeglądu 
światowych rozwiązań walki z paleniem, zarówno w 
wymiarze profilaktyki, jak i zwalczania nałogu, bo są to 
dwa odrębne aspekty działań. Dopiero na bazie takiego 
dokumentu powinny powstawać rekomendacje, rodzić się 
ograniczenia prawne i tworzyć programy profilaktyczne. 
- Apeluję, żebyśmy dyskutowali w oparciu o dowody 
naukowe – mówi dr Krzysztof Łanda. – Tylko wtedy 
możemy na poziomie krajowym uzgodnić realne 
cele, jakie mamy do osiągnięcia. Jeśli nie będziemy 
kontrolować rynku nikotyny, dojdzie do bardzo wielu 
szkód wywołanych przez palenie zwykłych papierosów. 
Ale gdzieś jest optimum i jeśli przeregulujemy rynek, 
spowodujemy kolejne szkody społeczne  – puentuje 
nawiązując do przykładu prohibicji w USA, jako czasu, 
kiedy regulacje rynku okazały się nieskuteczne.
*Raport „Palenie tytoniu najważniejszy 
czynnik ryzyka zdrowotnego w Polsce” https://
instytutczlowiekaswiadomego.pl

Sparta niebawem rozpocznie 
przygotowania do nowego sezonu, być 
może już w IV lidze. Jak zdradza Rafał 
Harasim, drużyna będzie potrzebować 
nowych wzmocnień, by utrzymać 
solidną grę. Ostatni mecz augustowianie 
zagrają 26 czerwca. Niestety już po 
zamknięciu obecnego numeru naszego 
tygodnika. 

Beata Perzanowska 
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15 czerwca (sobota) w I Liceum 
Ogólnokształcącym w Augustowie 
odbyły się Mistrzostwa 
Augustowa w Gimnastyce i 
Akrobatyce Sportowej o Nagrodę 
Burmistrza. Dziewczynki w 
różnych kategoriach wiekowych i 
różnym poziomie zaawansowania 
wykonywały figury oraz akrobacje. 
Był to pokaz ich talentu. Na 
zawody tłumnie przybyli rodzice, 
by zobaczyć umiejętności swoich 
córek. 

Zawody mają na celu wspieranie i 
upowszechnianie kultury fizycznej 
wśród dzieci i młodzieży. W 
zawodach wzięło udział 48 dziewcząt 
z Augustowa. Na co dzień ćwiczą w 
Fitness & Dance Studio "Katharina 
Team", które wraz z Robertem 
Muczyńskim było organizatorem 
całego wydarzenia. Zawody swoim 
przemówieniem i życzeniami dla 
zawodniczek otworzył Mirosław 
Karolczuk, burmistrz Augustowa. 
Zawodniczki, oprócz o podium, 

walczyły także o główną nagrodę 
burmistrza. W tym roku była 
to specjalna statuetka. W skład 
sędziowski wchodzili: Katharina 
Kochanowska- trenerka akrobatyki 
sportowej, instruktorka fitnessu; 
Robert Muczyński - trener akrobatyki 
sportowej, trener personalny; 
Greta Pardyka- tancerka teatralna, 
zawodniczka kulturystyki kobiet. 
Była to pierwsza edycja tych 
zawodów. Za rok rywalizacja będzie 
międzymiastowa.

Wyniki dziewcząt występujących w 
konkursie
Zawodniczki występowały w ośmiu 
kategoriach podzielonych ze względu 
na wiek i poziomy zaawansowania.  24 
zawodniczki stanęły na podium. 

Zuzanna Hanysz

Kategoria początkująca, 6-8 latki:
1. Kinga Garbacz
2. Malwina Krasko
3. Amelia Zalewska

Kategoria początkująca, 9-11 latki:
1. Wiktoria Harasim
2. Aleksandra Huterska
3. Paula Czyżewska

Kategoria średnia, 6-9 latki:
1. Emilia Piekarska
2. Natalia Kapla
3. Wiktoria Grygielko

Zawodniczki 
występowały w 
ośmiu kategoriach 
podzielonych 
ze względu na 
wiek i poziomy 
zaawansowania.

Mistrzostwa Augustowa w 
Gimnastyce i Akrobatyce 

Sportowej o Nagrodę Burmistrza
Kategoria średnia, 10-11 latki:
1. Lena Wirkowska
2. Justyna Klukowska
3. Dominika Malec

Kategoria średnia, 11-12 latki:
1. Maja Hawrus
2. Oliwia Turżonek
3. Janina Zalewska

Kategoria zaawansowana, 9-11 
latki:
1. Gabriela Szczecina
2. Dorota Mierzejewska
3. Kinga Michniewicz

Kategoria zaawansowana, 10-11 
latki:
1. Lena Nadzieja
2. Kaja Zawadzka
3. Amelia Klekotko 

Kategoria zaawansowana, 12+:
1. Maja Zaborowska
2. Masza Sztofel
3. Amelia Abrycka


